

---

## CHA WORKSHOPS ON THEMATIC ISSUES

The CHA sponsors each year one or two workshops on thematic issues. The workshop is envisaged to be a small working colloquium concentrating on innovative approaches which cut across traditional historical boundaries. Since one of the major objectives of the CHA is to encourage participation by non-Canadianists, the workshop should not concentrate solely on themes in Canadian history. A maximum grant of \$2,500 is available for each workshop. The grant must be applied exclusively to defray the expenses of the participants (that is, travel and accommodation, not honoraria). Additional financial support for the workshop is normally supplied by the host institution.

Application forms are available from the CHA Secretariat and must be submitted by 1 May for each annual competition. The applications are judged by a panel appointed by the Council of the CHA, with announcement of the awards by 1 August.

\* \* \* \* \*

## CONFERENCES

### INTERNATIONAL SYMPOSIUM ON THE WAR OF 1812

A symposium entitled "War on the Great Lakes - Canada and the United States in the War of 1812", will be held at Monroe County Community College in Monroe, Michigan, on January 23 and 24, 1987. The two-day symposium is open to historians, educators, students and anyone with an interest in the history of the Lakes region and the War period.

The program will highlight several facets of the War of 1812 in the Great Lakes region. Dr. Reginald Horsman, professor of history at the University of Wisconsin-Milwaukee, will deliver the keynote address, "On to Canada: Manifest Destiny and the United States' Strategy in the War of 1812", at an evening banquet on Friday, January 23. Other presentations planned include: "Fort Meigs in the War of 1812", "The War of 1812 Along the Detroit Frontier - A Canadian Perspective", "The Civilians of the River Raisin - A Story of Survival in the War of 1812", "Oliver Hazard Perry and the Battle of Lake Erie", and "His Majesty's Indian Allies: Native Peoples, the British Crown and the War of 1812". Also scheduled are "The Glory, the Toil and the Danger: Kentucky and the Northwestern Campaign", "1812 Ancestry", an 1812 military clothing panel, and "Merchant Schooners Converted for War: Hamilton and Scourge", - a report on the study of two 1812-era armed schooners which lie on the floor of southwestern Lake Ontario. A tour of the Monroe battlefield, site of the Battle of River Raisin, is scheduled for Saturday afternoon with a

## COLLOQUES SUBVENTIONNES PAR LA SHC

La SHC subventionne chaque année un ou deux colloques sur des thèmes. Ces mini-colloques devraient porter sur des approches innovatrices hors des sentiers historiques traditionnels. L'un des objectifs principaux de la SHC est d'encourager la participation des non-canadiennes; les colloques ne devraient donc pas porter uniquement sur des thèmes en histoire canadienne. Le montant maximal de la subvention est de 2 500\$ par colloque. La subvention ne couvre que les frais de déplacements des participant(e)s (transport et hébergement, et non des honoraires). L'institution hôte du colloque défraie normalement des frais additionnels.

Les formulaires de demande sont disponibles au Secrétariat de la SHC et doivent être soumis avant le 1<sup>er</sup> mai de chaque année. Un comité nommé par le Conseil de la SHC évalue les demandes et annonce les noms des bénéficiaires le 1<sup>er</sup> août suivant.

\* \* \* \* \*

## CONFERENCES

### SYMPOSIUM INTERNATIONAL SUR LA GUERRE DE 1812

Le Collège communautaire du comté de Monroe au Michigan organise un symposium les 23 et 24 janvier 1987, intitulé "La Guerre sur les Grands Lacs - La Guerre de 1812 entre le Canada et les Etats-Unis". Ce symposium de deux jours est ouvert aux historiens, aux éducateurs, aux étudiants et toutes autres personnes qui s'intéressent à l'histoire de la région des Grands Lacs et de cette période.

Le programme veut éclairer diverses facettes de la guerre de 1812 dans le région des Grands Lacs. Le professeur Réginald Horsman, historien de l'Université du Wisconsin à Milwaukee prononcera lors du banquet, le vendredi 23 janvier, le discours d'ouverture intitulé "En route vers le Canada: le 'Manifest Destiny' et la stratégie américaine lors de la Guerre de 1812". D'autres présentations porteront sur "Le Fort Meigs lors de la Guerre de 1812", "La Guerre de 1812 dans la région de Détroit: une perspective canadienne", "Les Civils de la rivière Raisin: une histoire de survivance durant la Guerre de 1812", "Oliver Hazard Perry et la bataille du Lac Erié", et "Les Indiens, alliés de sa Majesté: les autochtones, la couronne britannique et la Guerre de 1812". Egalement au programme, "La Gloire, le labeur et le danger: le Kentucky et la campagne du Nord-Ouest"; "Les Ancêtres de 1812"; une exposition d'uniformes militaires; "La Transformation de goélettes marchandes pour la guerre: Hamilton et Scourge" (un rapport sur les épaves des goélettes armées au sud-ouest du Lac Ontario). Une visite sur les sites des batailles de Monroe et de la rivière Raisin sont prévus le samedi après-midi; une réception suivra au Monroe County Historical

reception to follow at the Monroe County Historical Museum in downtown Monroe. For additional information or registration materials contact Ron Goulet, Publicity Chairman, "War on the Great Lakes", Monroe County Community College, 1555 S. Raisinville Road, Monroe, Michigan, 48161, U.S.A. Tel. (313) 242-7300, ext. 302.

Museum au centre-ville de Monroe. Pour plus de renseignements au sujet du programme et de l'inscription, veuillez communiquer avec Ron Goulet, Responsable de la publicité, "La Guerre sur les Grands Lacs", Monroe County Community College, 1555 S. Raisinville Road, Monroe, Michigan, 48161, U.S.A. Tel. (313) 242-7300, ext. 302.

THE MORMON PRESENCE IN CANADA 1830 - 1887 - 1987  
A NORTH AMERICAN ETHNO-RELIGIOUS PEOPLE IN  
CANADIAN CULTURES

A national, inter-disciplinary Conference to mark the Centennial of the arrival of Mormon Settlers in Alberta, North-West Territories, 1887 is being planned at the University of Alberta, with the assistance of the Provincial Museum of Alberta, the Provincial Archives of Alberta, and the Cardston Historical Society. The sessions will be held in Edmonton, May 6-9, 1987 at The University of Alberta and the Provincial Museum of Alberta. There will be nineteen sessions with Canadian and international Scholars. May 6, Wednesday: Opening Lecture Museum, "Mormons in the 1830's, 1880's, and 1980's - Reflections of a Historian on the Peoples of a Developing Religious Tradition" by Jan Shipps. May 7, Thursday, "Mormons in Canadian Space and Pre-1887 History" and "Mormons in Alberta, N.W.T. since 1887". May 8, Friday, "Mormons in Contemporary Canada". May 9, Saturday, "Mormons in Contemporary Canada and the Larger International Context". For further information, please contact the Department of Sociology, University of Alberta, Edmonton, Alberta, Canada. T6G 2H4.

LA PRESENCE DES MORMONS AU CANADA 1830 - 1887 - 1987  
UN PEUPLE ETHNO-RELIGIEUX NORD-AMERICAIN  
AU SEIN DES CULTURES CANADIENNES

Cette conférence inter-disciplinaire nationale veut souligner le centième anniversaire de l'arrivée des colons mormons en Alberta, Territoires du Nord-Ouest, en 1887. Elle est organisée par l'Université de l'Alberta avec l'assistance du Musée provincial de l'Alberta, des Archives provinciales de l'Alberta et de la Société historique du Cardston et aura lieu à l'Université de l'Alberta et au Musée provincial à Edmonton, les 6, 7, 8, 9 mai 1987. Il y aura dix-neuf sessions données par des professeurs canadiens et étrangers. Le mercredi 6 mai - Discours d'ouverture par Monsieur Jan Shipps, "Les Mormons dans les décennies 1830, 1880 et 1980 - Réflexions d'un historien au sujet d'un peuple, d'une tradition religieuse en mouvement". Le jeudi 7 mai, "Les Mormons en territoire canadien avant 1887", et "Les Mormons en Alberta, T.N.O., depuis 1887". Le vendredi 8 mai, "Les Mormons dans le Canada contemporain". Le samedi 9 mai, "Les Mormons dans le Canada contemporain et dans le contexte international". Pour de plus amples renseignements au sujet du programme, veuillez communiquer avec le Département de Sociologie, Université de l'Alberta, Edmonton (Alberta) T6C 2H4.

SEMINAR IN MODERN LEGAL HISTORY

The 5th Annual Seminar in Modern Legal History will be held at the University of Western Ontario, May 31 - June 5, 1987. This seminar is intended to introduce historians and lawyers to legal history and to permit legal historians to communicate with one another in an attractive setting. Faculty directing seminars during the course of the week include: Constance Backhouse, Western Ontario; Blaine Baker, McGill; John Beattie, Toronto; Hendrik Hartog, Wisconsin; David Sugarman, Middlesex Polytechnic; and Edward White, Virginia. Full tuition, including food and lodging, is \$550. Descriptive brochures are available from David H. Flaherty, Seminar Director, Faculty of Law, University of Western Ontario, London, Ontario. N6A 5C2.

SEMINAIRE EN HISTOIRE JURIDIQUE MODERNE

Le cinquième séminaire en histoire juridique moderne aura lieu à l'Université Western, du 31 mai au 5 juin 1987. Ce séminaire veut être pour les historiens et les avocats une introduction à l'histoire juridique, ainsi qu'un lieu d'échanges entre ces deux groupes. Les directeurs des sessions seront: Constance Backhouse de l'Université Western, Blaine Baker de l'Université McGill, John Beattie de l'Université de Toronto, Hendrik Hartog de l'Université du Wisconsin, David Sugarman de la Polytechnique de Middlesex et Edward White de l'Université de Virginie. Les frais d'inscription incluant l'hébergement et les repas sont de 550\$. Pour de plus amples renseignements au sujet du séminaire, veuillez communiquer avec David H. Flaherty, Directeur du séminaire, Faculté de Droit, Université Western, London, Ontario. N6A 5C2.

---

LATIN PALEOGRAPHY - SUMMER SEMINAR 1987

Latin Paleography will be offered at Admont and Vornbach, Austria, June 9 to July 17, 1987, by Professor Wesley Stevens (University of Winnipeg). The Latin Paleography seminar is one of five courses and excavations offered annually by the Consortium for Austro-Bavarian Studies sponsored by Wayne State University, Western Michigan University, and University of Windsor. An introduction to reading manuscripts will emphasize the variety of letter forms, abbreviations, and suspensions in Carolingian hands, with a sample of other scripts. The Seminar will use original manuscripts in the ancient Library of the Benedictine monastery at Admont, Austria. A working knowledge of classical Latin is assumed, and a reading list will include Scribes and Scholars by L.D. Reynolds and N.G. Wilson. Six applicants may be accepted. Tuition scholarships may become available. Enquiries may be addressed to Professor Stevens at the University of Winnipeg, Winnipeg, Manitoba. R3B 2E9.

- - - - -

FIFTH ANNUAL CONFERENCE ON TEXTILES JULY 10-12, 1987

The Department of Art and the College of Fine Arts at Illinois State University will host the Fifth Annual Conference on Textiles July 10-12, 1987. Sponsored by the Charles Babbage Research Centre, Winnipeg, Canada and Ars Textrina, a refereed professional journal, this annual international interdisciplinary conference will bring together a group of scholars who are interested in textiles from every conceivable point-of-view. During the two days of the conference, papers will be presented by invited speakers on subjects of original research which will explore the history of textiles: clothing, tools, etc.; innovative manipulation of weave structures; ethnic woven structures; application of computers or technology to textiles; textile conservation and preservation; and mathematical patterns associated with weaving. Thus, the conference will provide a forum for presenting research to all persons interested in the history, theory, practice and development of textile knowledge in general and the art of weaving in particular. The proceedings of the conference will be published in Ars Textrina. For further information, or to submit a paper, contact Professor Naomi Shiting Towner, Department of Art, Illinois State University, Normal, Illinois 61761 U.S.A. Tel. (309) 438-5621.

- - - - -

SEMINAIRE DE PALEOGRAPHIE LATINE - ETE 1987

Un séminaire de paléographie latine sera donné par le professeur Wesley Stevens (Université de Winnipeg) à Admont et Vornbach en Autriche du 9 au 17 juillet 1987. Ce séminaire est un des cinq cours et fouilles offerts par le "Consortium for Austro-Bavarian Studies" et parrainés par l'Université d'Etat Wayne, l'Université Western Michigan et l'Université de Windsor. Ce cours d'introduction à la lecture des manuscrits portera principalement sur les divers types de lettres, d'abréviations, des suspensions carolingiennes, avec des exemples d'autres écritures. Les participants travailleront à partir de manuscrits originaux dans l'ancienne bibliothèque du monastère des Bénédictins à Admont, Autriche. Une connaissance du latin classique est obligatoire et une liste de lecture comprendra Scribes and Scholars de L.D. Reynolds et N.G. Wilson. Six participants seront acceptés, ils pourront possiblement obtenir des bourses d'étude. Pour plus de renseignements, veuillez communiquer avec le professeur Wesley Stevens, Université de Winnipeg, Winnipeg (Manitoba) R3B 2E9.

- - - - -

CINQUIEME CONFERENCE ANNUELLE SUR L'INDUSTRIE DES TEXTILES DU 10 AU 12 JUILLET 1987

Les départements des arts et des beaux-arts de l'Université de l'Etat de l'Illinois seront les hôtes de la cinquième conférence annuelle sur l'industrie des textiles, du 10 au 12 juillet 1987. Parrainée par le Centre de recherche Charles Babbage de Winnipeg et Ars Textrina, une revue professionnelle de ce champ d'étude, cette conférence annuelle internationale et interdisciplinaire réunira des spécialistes qui s'intéressent à l'industrie des textiles de tous les points de vues. Au cours de cette conférence de deux jours, les présentations par des conférenciers invités exploreront diverses facettes de l'histoire de l'industrie des textiles: les vêtements, les outils, etc.; les méthodes innovatrices de tissage; le tissage de diverses ethnies; l'utilisation des ordinateurs et de la technologie dans l'industrie textile; la conservation des textiles; les structures mathématiques associées au tissage. Cette conférence se veut un forum pour les chercheurs qui s'intéressent à l'histoire, à la théorie, à la pratique et au développement de l'industrie et tout particulièrement à l'art du tissage. Les textes des conférenciers seront publiés dans la revue Ars Textrina. Pour plus de renseignements au sujet du programme ou pour soumettre une présentation, veuillez communiquer avec le Professeur Naomi Whiting Towner, Department of Art, Illinois State University, Normal, Illinois 61761 E.-U. Tel. (309) 438-5621.

- - - - -

INTERNATIONAL CONFERENCE - INTERUNIVERSITY CENTRE  
FOR EUROPEAN STUDIES

The Right of Internal Asylum or Sanctuary  
12-14 June 1987, Montreal

This international conference is organized by the Sanctuary Research Group of the ICES. In addition to Canadian and U.S. participants, the following European scholars plan to present papers: Herman Bianchi (University of Amsterdam), M. Gijswijt-Hofstra (University of Amsterdam), A. Grahl-Madsen (University of Bergen), M. Sbricoli (University of Macerata, Italy), J.A. Sharpe (University of York, England).

The conference will raise questions such as the following:

- How can we begin to fill the significant gaps in the historical study of "sanctuary" as it existed during ancient and medieval times?
- Can common ground be found between sanctuary as refuge for the persecuted and for the criminal fugitive?
- Which aspects of the sanctuary tradition are relevant to the contemporary scene - and in what ways can they be applied?
- Can the sanctuary model, as a mode of dispute settlement, provide an alternative to retributive or punitive approaches?
- What impact will contemporary sanctuary movements have on international and domestic law and on the future of the nation-state?

Proposals for papers will be accepted until December 31, 1986 (submit titles with précis and a C.V.). Deadline for completed papers is March 31, 1987. For information, contact Charles Stastny, Interuniversity Centre for European Studies, C.P. 8892, Montréal, Québec H3C 3P3. Telephone (514) 282-3013 or 6193.

- - - - -

BERKSHIRE CONFERENCE OF WOMEN HISTORIANS

The 7th Berkshire Conference on the History of Women will be held at Wellesley College, Wellesley, Massachusetts on June 19-21, 1987. For registration and further information contact Ms. Jean Proctor, Berkshire Conference, Women's Studies Program, Wellesley College, Wellesley MA 02181, United States. Telephone (617) 235-0320.

\* \* \* \* \*

CONFERENCE INTERNATIONALE DU CENTRE INTERUNIVERSITAIRE D'ETUDES EUROPEENNES

Les Droits d'asile ou de refuge - du 12 au 14 juin 1987 à Montréal

Cette conférence internationale est organisée par le Groupe de recherche sur les refuges du Centre interuniversitaire d'études européennes. En plus des participant(e)s canadiens/nes et américains/nes, les professeurs européens suivants y présenteront des communications: Herman Bianchi (Université d'Amsterdam), M. Gijswijt-Hofstra (Université d'Amsterdam), A. Grahl-Madsen (Université de Bergen), M. Sbricoli (Université de Macerata, Italie), J.A. Sharpe (Université York, Angleterre).

Cette conférence portera sur des questions telles que:

- Comment pouvons-nous combler les lacunes dans l'étude du droit d'asile aux époques anciennes et médiévales?
- Pouvons-nous établir des points communs entre l'asile comme refuge pour les persécutés et les criminels?
- Quels aspects de la tradition des refuges s'appliquent à l'époque contemporaine et de quelle façon s'appliquent-ils?
- Le modèle du refuge, en tant que moyen de régler des conflits, peut-il offrir une solution de rechange à l'approche punitive ou distributive?
- Quel impact les mouvements contemporains pour le droit d'asile auront-ils sur le droit international et national et sur l'avenir de l'Etat-nation?

Si vous désirez soumettre une communication à cette conférence, veuillez en faire parvenir un résumé et votre curriculum vitae avant le 31 décembre 1986. Le 31 mars 1987 est la date limite pour terminer le texte des communications. Pour de plus amples renseignements, veuillez communiquer avec Charles Stastny, Centre interuniversitaire d'études européennes, case postale 8892, Montréal (Québec) H3C 3P3, Téléphone: (514) 282-3013 ou 6193.

- - - - -

CONFERENCE BERKSHIRE EN HISTOIRE DES FEMMES

La septième conférence Berkshire en histoire des femmes se tiendra au Collège Wellesley, Wellesley, Massachusetts du 19 au 21 juin 1987. Pour de plus amples renseignements au sujet du programme et de l'inscription, veuillez communiquer avec Madame Jean Proctor, Conférence Berkshire, Programme d'études des femmes, Collège Wellesley, Wellesley MA 02181, Etats-Unis. Téléphone (617) 235-0320.

\* \* \* \* \*